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Højskolens navn:  

Projektets navn:  

Projektansvarlig:  

FORMÅL 

Beskriv kort projektets 
overordnede formål: 

 
 
 
 
 
 
 

MÅLGRUPPER OG DELTAGERE 

Hvem har været 
projektets primære 
målgruppe?  
 

 
 
 
 
 

Hvor mange personer har 
medvirket i projektet som 
deltagere? 
 

 

Hvor mange personer har 
projektet i øvrigt berørt, 
og hvem drejer det sig 
om? 
 

 

AKTIVITETER 

Hvilke konkrete 
aktiviteter er blevet 
gennemført i regi af 
projektet? 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

SAMARBEJDSRELATIONER 
(Besvares kun, hvis projektet har omfattet samarbejde med andre aktører) 

Hvilke aktører har I 
samarbejdet med i 
forbindelse med 
projektet? 
 
 
 
 
 

 

Hvilket positivt udbytte 
har samarbejdet 
medført? 
 
 
 
 

 

Hvilke udfordringer har 
samarbejdet medført? 
 
 
 
 
 
 

 

LÆRING FRA PROJEKTET 

Hvilke dele af projektet er 
lykkedes bedst? 
 
Uddyb, hvilke forhold der 
har haft betydning for, at 
disse elementer er 
lykkedes: 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Hvilke dele af projektet 
har medført flest 
udfordringer? 
 
Uddyb, hvilke forhold der 
har haft betydning for, at 
disse udfordringer 
opstod: 
 
 

 
 



 
 

Er der elementer fra 
projektet, som vil blive 
forankret i jeres 
fremtidige 
højskolepraksis?  
 
Hvis ja, uddyb gerne på 
hvilken måde: 
 
 
 

 

Er der noget, I ville gøre 
anderledes, hvis I skulle 
lave et lignende projekt i 
fremtiden? 
 
 
 
 
 

 

SAMLET VURDERING 

Hvad er jeres samlede 
vurdering af projektets 
forløb i forhold til de 
opstillede projektmål? 
 
 
 
 
  

 

Hvad er de væsentligste 
erfaringer fra projektet i 
forhold til højskolernes 
folkeoplysende arbejde? 
 
 
 
 
 

 

Har I yderligere 
kommentarer i forhold til 
projektets forløb eller til 
puljemidlerne generelt, 
kan I uddybe dem her: 
 
 
 
 

 


	Højskolens navn: Rønde Højskole
	Projektets navn: ”Vi er Højskolen”
	Projektansvarlig: Dagmar Winther højskolelærer, Birgit Fuglsbjerg forstander
	Beskriv kort projektets overordnede formål: Om projektet”Vi er Højskolen”, startdato 01/08/2014, slutdato 31/12/2014Projektets formål, projektmål og aktiviteter”Vi er højskolen” skal skabe sammenhængskraft mellem højskolen og det omkringliggende samfund. Med ønsket om at blive en væsentlig faktor i borgernes demokratiske dannelse skal højskolen i samarbejde med FoF Djursland blive et sted, man kommer for at blive beriget, og som man identificerer sig med. For at højskolen kan blive en afgørende inspirator i forhold til at bidrage til et demokratisk og engageret lokalsamfund kræves der mere end at annoncere med foredrag i lokalavisen. Omkring højskolen skal der opbygges en græsrodsbevægelse, som vil identificere sig med højskolens udadrettede aktiviteter og livsoplysningsprojektet.konkrete projektmål 1. Inddragelse af samfundsborgere og højskoleelever til udvikling af og planlægning  af i alt 6 kvalitets-arrangementer med høj deltagelse af højskoleelever og lokale borgere i et frugtbart møde på tværs af generationer (aldre) og miljøer. 2. Et øget kendskab i lokalsamfundet til Højskolen og FoF Djurslands arrangementer på højskolen.3. Et øget engagement omkring livsoplysende aktiviteter for alle aldre 4. Etablering af græsrodsbevægelsen ”Vi er Højskolen”, som tilknyttes skolen som ressourcepersoner og skolekreds.
	Hvem har været projektets primære målgruppe: Personale på Rønde Højskole og Efterskole, tidligere elever fra Rønde Højskole, nuværende elever, lokale borgere, andre højskoleinteresserede
	Hvor mange personer har medvirket i projektet som deltagere: Projektets deltagere, samarbejdspartnere og målgrupper- Personale og elever på Rønde Højskole, i særlig grad en i 100 antal timer frikøbt medarbejder.- Eksterne foredragsholdere - FoF Djursland-Rønde Distriktsråd- Lokale borgere i Rønde og omegn. 
	Hvor mange personer har projektet i øvrigt berørt og hvem drejer det sig om: Antal deltagere i afholdte arrangementerArrangementerne er afholdt med blandet succes – kun Erik Lindsø trak fulde huse med 40 gæster udefra. Vi kan konkludere, at det er svært at tiltrække enkeltpersoner på trods af omfattende informationsarbejde. Alligevel kan vi måle en vis succes i forhold til de mennesker og især foreninger og organisationer, der har brugt skolen og vi er i forsøgsperioden blevet skarpere på, hvem vi kan arbejde sammen med, og hvad vi kan rumme samtidig med, at vi driver højskole og efterskole.
	Hvilke konkrete aktiviteter er blevet gennemført i regi af projektet: Projektets aktiviteter- Der afholdes 6 arrangementer af bred alment livsoplysende eller fællesskabs-fremmende karakter på Rønde Højskole i projektperioden.- Der sker i projektperioden en øget indsats for at markedsføre disse tilbud i form af både PR-aktivitet og opsøgende græsrodsarbejde. Indsatsen udføres af en medarbejder, som har tid frikøbt til at koordinere både arrangementskalender og kommunikation.- Der etableres en græsrodsbevægelse, ”Vi er Højskolen”, med Rønde Højskole som initiativtager. Bevægelsen skal være med til at sikre forankring i lokalesamfundet og bakke op om folkeoplysende aktiviteter, der ligger så godt i højskolens regi.  Afholdte arrangementerI overensstemmelse med projektplanen blev der i projektperioden afholdt følgende arrangementer af bred alment livsoplysende eller fællesskabs-fremmende karakter med deltagelse af højskoleelever såvel som udefrakommende gæster, herunder deltagere igennem FoF Djursland:Søren Ryge Petersen – Mennesker og højskolesange. Mandag d. 17. novemberSangaften – julens sange.  Tirsdag d. 2. december Fyraftensforedrag: Uffe Elbæk – at leve som iværksætter. Onsdag d. 3. december Erik Lindsø -  Humor som medicin. Onsdag d. 18. februar Sangaften – forårssange. Torsdag d. 23. april Grundlovsfest.  Fredag d. 5. juni, byparken Rønde – dette arrangement er økonomisk understøttet fra Grundlovspuljen, men samarbejdet med diverse eksterne aktører om grundlovsdagen  har haft et vist sammenfald med projektet: Vi er højskolen Markedsføring og kommunikationDer er prioriteret markedsføring på følgende platforme:Facebook – lokalt målrettet kampagne på de forskellige arrangementer.Forårskatalog FoF – annoncering og almindelig omtale af programmet.Begrænset annoncering i lokale aviser.Udarbejdelse af informationsflyer, husstandsomdelt i Rønde. ( udført af efterskole-elever)
	Hvilke aktører har I samarbejdet med i forbindelse med projektet: Udviklingsarbejde med ekstern samarbejdspartner, FoF Djursland samt lokale kræfter og distriktsrådI overensstemmelse med projektplanen er der afholdt planlægningsmøde med Lene Fribo fra FoF Djursland, Anne Marie Foged fra FoF’s bestyrelse samt lokale ildsjæle Ejvind Johansen ( Stafet for Livet – Kræftens Bekæmpelse) og Helle Hallberg (Kunstforeningen). FoF stillede venligt deres deltager-database til rådighed for at udbrede kendskabet til arrangementerne, og muligheden for at engagere frivilliggruppe omkring skolen diskuteredes. Konkret samarbejde blev indgået med FoF Djursland, som også havde indflydelse på programfladen, baseret på deres erfaringer med målgruppen. I forbindelse med planlægning af Grundlovsarrangementet afholdes fyraftensmøde 23. februar. En nedsat gruppe bag en ny fælles grundlovsfejring fyraftensmøde på Rønde Højskole med højskolelærer Kenneth Degnbol som tovholder indbød alle de politiske partier, skoler og folkelige organisationer i Rønde og omegn til at sende repræsentanter. Ideen var at samle en bred kreds af medindbydere på grundlovsfesten, så vi sikrer en bred tilslutning til fejringen. Kriteriet var, at arrangementet skal være af lokal interesse, og at det ikke skal være afsæt for partipolitik, men derimod bred folkelig karakter. Det er ikke lykkedes at indgå formelt samarbejde med Rønde Distriktsråd, men der har været afledte effekter i form af efterfølgende samarbejde med distriktsrådet i forbindelse med fælles interesseområder: beredskab, outdoor fitness, DM i cyklelløb mm. 
	Hvilket positivt udbytte har samarbejdet medført: Rønde Højskole er blevet mere kendt i lokalområdet. Det er belvet kendt at der på Rønde Højskoles hjemmeside beskrives diverse arrangementer, som afholdes på skolen. På grund af den svingende succes med deltagerantallet til de afholde arrangementer har det endnu ikke været muligt at stifte den ønskede græsrodsbevægelse, men vi har fået nye kontakter, som senere kan udvikles i en vennekreds. 
	Hvilke udfordringer har samarbejdet medført: 
	Hvilke dele af projektet er lykkedes bedst Uddyb hvilke forhold der har haft betydning for at disse elementer er lykkedes: 6. Udvikling og opfølgning, herunder yderligere arrangementerI forlængelse af vores ønske om at få græsrodsbevægelsen stiftet, lokale ildsjæle engageret og sikre den lokale forankring, har vi i projektperioden haft overvejet yderligere tiltag og arrangementer som  fællesspisning og ”Forårsmøde”. Der har samtidig med projektet været flere eksterne arrangementer på skolen i form af valgmøder og projektudviklingsmøder om byudvikling i Rønde, så vi har med projektet ”Vi er højskolen” formået at skabe et endnu højere niveau af åbenhed for lokalsamfundet, selv om vi ikke for nuværende står med vennekreds bag skolen.   Det står klart, at vi arbejder videre med at udvide kredsen bag  Rønde Højskole og være et centrum for folkeoplysende aktiviteter: Vi tilbyder et efterårsprogram for efteråret 2015, hvor vi åbner skolen for lokalsamfundet med sangaftener og foredrag og desuden fortsætter vores samarbejde med FOF, Folkeuniversitet, Syddjurs Kommmune, Distriksrådet, Stafet for Livet og en lang række af andre foreninger, som benytter skolen faciliteter. Det er også vort mål, i løbet af næste skoleår at få etableret en vennekreds, der kan styrke Rønde Højskoles bagland og engagement i lokalsamfundet. Så selvom projektet formelt set er afsluttet med udløb af indeværende skoleår, fortsætter arbejdet med ansøgningens formål om folkeoplysning og udvikling af skolens bagland. Afgørende for at vores mål om flere folkeoplysende aktiviteter og en vennekreds er at vi kan dedikere lærerkræfter/forstanderenergi til opgaven. Intet sker af sig selv.
	Hvilke dele af projektet har medført flest udfordringer Uddyb hvilke forhold der har haft betydning for at disse udfordringer opstod: Imidlertid har det været svært at udvide programfladen med kort varsel pga. af megen anden aktivitet, pga. rekorstort elevtal i højskolen og den medfølgende tilpasning af dagligdagen og presset på vore rammer og pga. projektmedarbejders barsel.  Faren bærer vel en del af ansvaret :-) Vi blev bestyreket i, at der skal mere end annoncering og foldere til for at samle lokale kræfter. Vi arbejder videre efterfølgende med invitaitoner og med deltagelse i lokalområdets aktiviteter.
	Er der elementer fra projektet som vil blive forankret i jeres fremtidige højskolepraksis Hvis ja uddyb gerne på hvilken måde: Vi fortsætter udfortrødent med samarbejde med eksterne aktører. naturfredningsforneingen, lokalhistorisk forening, DGI, Kræftens bekæmpelse  og flere andre foreninger benytter skolen til aktiviteteter og vi samarbejder om aktiviteter  og events - eksempelvis Naturens dag og Stafet for Livet.
	Er der noget I ville gøre anderledes hvis I skulle lave et lignende projekt i fremtiden: Ja, en overvejelse er at lægge andre strategier for, hvordan et samarbejde etableres, så samarbejdspartnerne ikke oplever ekstra arbejde, men en lettelse og nemhed i forhold til eksisterende opgaver, og vi kunne i højere grad involvere vores elever i opgaverne.
	Hvad er jeres samlede vurdering af projektets forløb i forhold til de opstillede projektmål: Vi er blevet klogere på processer omkring at åbne skolen for det omliggende samfund. Vi er belvet bestyrket i at det kræver et længere træk for at løbe "Højskolens Venner/Vi er højskolen " ordentligt i gang, men vi er på vej.
	Hvad er de væsentligste erfaringer fra projektet i forhold til højskolernes folkeoplysende arbejde: Tidlig planlægning  vigtigDet er muligt at engagere lokalområdet i et samarbejde - selv om det ikke lykkedes overbevisende i selve projektforløbet fik vi en overført effekt på grundlovsprojektet, hvor der var samarbejde med en række aktører.
	Har I yderligere kommentarer i forhold til projektets forløb eller til puljemidlerne generelt kan I uddybe dem her: Vi sklulle have haft mere styr på afrapportering og dokumentationskrav i den forbindelse. Beklager omstændighederne og at vi har haft svært ved at få rapporteringen færdig i den rette form.


